



ПРАВО и УПРАВЛЕНИЕ XXI ВЕК

№ 2 (47) 2018
Научно-правовое издание

Учредитель: Федеральное государственное
автономное образовательное учреждение высшего
образования «Московский государственный институт
международных отношений (университет) Министерства
иностранных дел Российской Федерации»

ПРЕДСЕДАТЕЛЬ РЕДАКЦИОННОЙ КОЛЛЕГИИ,
ГЛАВНЫЙ РЕДАКТОР – Р. В. ЕНГИБАРЯН

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

Франческо Адорнато – профессор, ректор Университета г. Мачерата, Италия
Алексеева Т.А. – заведующий кафедрой политической теории МГИМО МИД России, доктор философских наук, профессор, заслуженный деятель науки РФ, Россия
Амплеева Т.Ю. – профессор кафедры правовых основ управления МГИМО МИД России, доктор юридических наук, Россия
Фабрицио Д'Ашенцо – профессор, проректор Римского Университета Сапиенца, Италия
Гаман-Голутвина О.В. – заведующий кафедрой сравнительной политологии МГИМО МИД России, доктор политических наук, профессор, Россия
Грибанов Д.В. – доктор юридических наук, доцент, проректор по учебной работе Уральского государственного юридического университета, Россия
Проф. доктор Стивен Гуанпэнг Донг – Китайский Университет связей с общественностью, декан факультета непрерывного образования, профессор в сфере коммуникаций и лидерства, Национальная школа управления, Китай
Енгибарян Р.В. – научный руководитель факультета управления и политики, доктор юридических наук, профессор, заслуженный деятель науки РФ, Россия
Ендольцева А.В. – профессор кафедры правовых основ управления, доктор юридических наук, профессор, Россия
Камолов С.Г. – заведующий кафедрой государственного управления МГИМО МИД России, кандидат экономических наук, доцент, Россия
Краснов Ю.К. – профессор кафедры правовых основ управления МГИМО МИД России, доктор юридических наук и доктор исторических наук, Россия
Кузьмина Н.Б. – проректор МГИМО МИД России по финансово-экономическим вопросам, доктор экономических наук, Россия
Хосе А. Моранде Лавин – Директор института международных исследований Университета Чили, Чили
Лебедева М.М. – заведующий кафедрой мировых политических процессов МГИМО МИД России, доктор политических наук, профессор, Россия
Мальгин А.В. – проректор по общим вопросам МГИМО МИД России, кандидат политических наук, доцент, Россия
Оганесян А.Г. – главный редактор журнала «Международная жизнь» МИД России, член Союза писателей России, Россия
Сардарян Г.Т. – декан факультета управления и политики, кандидат политических наук, Россия
Рамон Хиль-Касарес Сатрустегуи – Посол, Директор дипломатической школы, Испания
Торкунов А.В. – ректор МГИМО МИД России, академик РАН, Россия
Джеффри Уайзмен – Директор Азиатско-Тихоокеанского колледжа дипломатии (Австралийский национальный университет), Австралия
Антонио Лопес Христофор – Директор института международных отношений “Венанчо де Моура”, Ангола
Доктор Герхард Шнайдер – Королевский колледж Лондона, факультет менеджмента и бизнеса, Ph.D. in Political Science, Великобритания
Энтин М.Л. – заведующий кафедрой европейского права МГИМО МИД России, доктор юридических наук, профессор, Россия

ОТВЕТСТВЕННЫЙ СЕКРЕТАРЬ – В.Э. БЕРЕЗКО
корректор – Т.М. Срапян
компьютерная верстка – Д.Е. Волков

СОДЕРЖАНИЕ

ПРАВО В СОВРЕМЕННОМ МИРЕ

- 3 **Марко Станкович**
Административные округа в Республике Сербия – конституционный статус и перспективы
- 13 **Е.В. Киенко**
Китай о применимости к Арктике режима управления «общим наследием человечества»
- 22 **Ю.К. Краснов**
Институт конфискации имущества в уголовном праве России
Уроки борьбы с доходами, полученными преступным путем, в оценке Верховного суда РФ
- 31 **Р.Д. Гребнев**
Правосудие как обеспечительная функция правозащитной природы судебной власти
- 40 **А.Н. Кирсанов**
Системные проблемы гармонизации корпоративного законодательства
- 48 **М.Р. Юзбашян**
Актуальные международно-правовые вопросы разрешения споров в области космической деятельности

УПРАВЛЕНИЕ: ПРОБЛЕМЫ

И ПЕРСПЕКТИВЫ

- 60 **М.Ю. Кошмаров, А.Ю. Трубецкой**
К вопросу о синергии экономики и пропаганды
- 70 **Е.С. Карсанова, О.С. Волгин**
Отношение к Евросоюзу: опасность раскола швейцарского общества
- 79 **Н.В. Гаврилова**
Практики партисипаторного бюджетирования в европейских странах
- 88 **В.Д. Сысоев**
Революции в России 1917 года и судьбы адвокатуры
- 98 **А.С. Кожемяков**
Особенности политической культуры России: история и современность

РЕЦЕНЗИИ

- 108 **Д.К. Бекяшев**
Важный и своевременный вклад в учебную литературу по международному праву



Journal of Law and Administration

№ 2 (47) 2018
Theoretical law journal

The founder: Federal State Autonomous Higher Education Institution "Moscow State Institute of International Relations (University) under the Ministry for Foreign Affairs of the Russian Federation"

CHAIRPERSON OF THE EDITORIAL BOARD,
EDITOR-IN CHIEF – R. YENGIBARYAN

EDITORIAL BOARD:

Francesco Adornato – Professor, Rector, University of Macerata, Italy

Tatyana A. Alekseyeva – Head of the Department of Political Theory, MGIMO under the Ministry for Foreign Affairs of Russia, Doctor of Philosophy, Professor, Merited Fellow of Science of the Russian Federation, Russia

Tatyana Yu. Ampleeva – Professor of the Department of Legal Foundations of Administration, MGIMO under the MFA of Russia, Doctor of Law, Russia

Fabrizio D'Ascenzo – Professor, Vice-Rector, Sapienza University of Rome, Italy

Oksana V. Gaman-Golutvina – Head of the Department of Comparative Political Sciences, MGIMO under the Ministry for Foreign Affairs of Russia, Doctor of Political Sciences, Professor, Russia

Dmitry V. Gribanov – Doctor of Law, Associate Professor, Vice-Rector for Academic Affairs, Ural State Law University, Russia

Prof. Dr. **Stephen Guangpeng Dong** – China University of Public Relations, Dean of the Faculty of Continuing Education, Professor in Communication and Leadership, National School of Management, China

Robert V. Yengibaryan – Academic Director of the Faculty of Administration and Politics, Doctor of Law, Professor, Merited Fellow of Science of the Russian Federation, Russia

Alla V. Yendolseva – Professor with the Department of Legal Foundations of Administration, Doctor of Law, Professor, Russia

Sergei G. Kamolov – Head of the Department of Public Administration, MGIMO under the Ministry for Foreign Affairs of Russia, PhD in Economics, Associate Professor, Russia

Yu. K. Krasnov – Professor with the Department of Legal Foundations of Administration, MGIMO under the Ministry for Foreign Affairs of Russia, Doctor of Law, Doctor of Historical Sciences, Russia

Natalia B. Kuzmina – Vice-rector of the MGIMO under the MFA of Russia for finances and economics, Doctor of Economic Sciences, Russia

Jose A. Morande Lavin – Director of Institute of International Studies (University of Chile), Chile

Marina M. Lebedeva – Head of the Department of World Political Processes, MGIMO under the MFA of Russia, Doctor of Political Sciences, Professor, Russia

Artem V. Malgin – Vice-Rector for General Issues, MGIMO under the Ministry for Foreign Affairs of Russia, Candidate of Political Sciences, Associate Professor, Russia

Armen G. Oganesyan – Editor-in-Chief, The International Life journal with the MFA of Russia, Member of the Writers' Union of Russia, Russia

Henry T. Sardaryan – Dean of the Faculty of Administration and Politics, Candidate of Political Sciences, Russia

Ramon Gil-Casares Satrustegui – Ambassador, Director of the Diplomatic School, Spain

Anatoly V. Torkunov – Rector of MGIMO under the Ministry for Foreign Affairs of Russia, Academician with the Russian Academy of Sciences, Russia

Geoffrey Wiseman – Director of the Asia-Pacific College of Diplomacy (Australian National University), Australia

Antonio Lopes Cristovão – Director of Institute for International Relations "Venancio de Moura", Angola

Dr. Gerhard Schnyder – Royal College of London, Faculty of Management and Business, Ph.D. In Political Science, United Kingdom

Mark L. Entin – Head of the Department of European Law, MGIMO under the MFA of Russia, Doctor of Law, Professor, Russia

EXECUTIVE SECRETARY – Vladimir E. Berezko

Proofreading – **Tamara M. Shrapyan**

Computer layout – **Dmitry E. Volkov**

CONTENTS

LAW IN THE PRESENT-DAY WORLD

3 Dr. Marko Stanković

Administrative districts in the Republic of Serbia – constitutional status and perspectives

13 E.V. Kienko

China's stance towards the applicability of the common heritage of mankind governance regime to the Arctic

22 Yu. K. Krasnov

The institute of confiscation of property in Russian criminal law

Lessons of combating proceeds of crime in the assessment of the Supreme Court of the Russian Federation

31 R.D. Grebnev

Justice as a security function of the human rights nature of judicial authority

40 A.N. Kirsanov

System problems of corporate legislation harmonization

48 M.R. Yusbashyan

Urgent International Legal Issues of Settling Disputes in the Field of Space Activities

ADMINISTRATION:

CHALLENGES AND PROSPECTS

60 M.Yu. Koshmarov, A.Yu. Trubetskoy

On synergy of economics and propaganda

70 E.S. Karsanova, O.S. Volgin

Attitude to the European Union: the risk of disrupting the Swiss society

79 N.V. Gavrilova

Participatory budgeting practices in European countries

88 V.D. Sysoev

Revolutions of 1917 in Russia and the history of the advocacy

98 A.S. Kozhemyakov

Special features of Russian political culture: history and the modernity

REVIEW

108 D.K. Bekyashev

Important and timely contribution to the educational literature on international law

Журнал «Право и управление. XXI век» включен в Перечень рецензируемых научных изданий, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученых степеней доктора и кандидата наук.

С сетевым изданием «Право и управление. XXI век».

Электронное издание можно ознакомиться по адресу: www.mgimopravo.elpub.ru
www.pravo.mgimo.ru

The “Law and Administration. The 21st Century” journal is included in the List of the reviewed scientific editions which publish the major research results of doctorate and candidate of science degree dissertations.

The Internet edition of the “Law and Administration. The 21st Century” is available at: www.mgimopravo.elpub.ru
www.pravo.mgimo.ru